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a r m a n m e l i . i r امام جمعه مشهد:  

 نگفتم محاکمه صحرایی کنید!
 ستون پنجم محاکمه صحرایی شود نه اهالی رسانه 

گفت وگــو
محمدرضا خباز در گفت وگو با »آرمان ملی«:          

رهبری قبل و حالا، با کلیات برجام مخالفت 
نداشتند

 اصلاح طلبان حزب واحد تشکیل دهند
 حق مسلم فرد است دلائل رصلاحیتش را بداند

آرمان ملی- یاسمین طالقانی: یک 
هفته است که اظهارات آیت ا... علم الهدی 
در نماز جمعه مشهد به موضوع بحث های 
زیادی تبدیل شده است. او که پدرهمسر 
رئیس جمهور است در هفته های پس از 
آغاز به کار دولت سیزدهم زمانی از سخنان 
خود را به تمجید عملکرد رئیس جمهور و 
دولت مشغول بود. امام جمعه مشهد در مهر 
ماه فضای مجازی را بستر مستعدی برای 
گناه کردن و ظلم در حق دیگران دانست و 
خاطرنشان کرد: »بسیاری از افشاگری هایی 
که امروز در فضای مجازی صورت می گیرد، 
ظلم لایغفری است که حتی اگر آن برادر 
یا خواهر مؤمن هم در برابر اصرار و طلب 
بخشش، اظهار عفو و رضایت کند، باز هم گناه 
و اثر سوء سابق برقرار است زیرا پروردگار 
عالم خودش این عمل را غیرقابل بخشش 
دانسته است.« پس از آن هم اعتراض مردم 
اصفهان به کم آبی آغاز شد و 5 آذر علم الهدی 
در خطبه های نماز جمعه مشهد با اشاره 
به کم آبی در استان های کشور گفت: »این 
مشکل بخش عمده اش مربوط به کاهش 
نزولات آسمانی در کشور است. وقتی نزولات 
آسمانی کم است مشکل با تجمع درست 
نمی شود، در مقابل خدا تجمع فایده ندارد 
بلکه تجمع باید در نماز باران انجام شود.« 
که این اظهارات با واکنش هایی مواجه شد 
به نحوی که عبدا... گنجی در حمایت ازعلم 
الهدی نوشت: »یک وقت وزیر نیرو می گوید 
مردم بروید برای باران دعا کنید حتما بی ربط 
است چون او وظیفه اجرائی برای آب دارد. 
اما وقتی یک پیش نماز یک عالم دین یک 
مرجع تقلید می گوید به سخره نگیریم. دعا 
در زندگی توحیدی محل اعتناست. بزرگان 
هم عصر ماو سلف که غبطه آنان را میخوریم 
از دعا به جایی که هستند رسیدند.« یک 
هفته بعد یعنی در 12 آذر علم الهدی با اشاره 
به حوادث اصفهان گفت: »مردم اصفهان 
برای نان و آب مقابل انقلاب نمی ایستند 
اینها عده ای مزدور دشمن و عده ای هم 
جوان ناآگاه به تحریک دشمن بودند، اما 

خوشبختانه مسئله جمع شد.«
 چالش دادگاه صحرایی

26 آذر بود که رسانه ها به نقل از علم الهدی 
نوشتند: »بازگوکنندگان حرف های دشمن 
در مطبوعات و فضای مجازی، لشکر دشمن 
هستند و باید تحت تعقیب قضائی قرار 
بگیرند؛ اگر کسی در مقابل جهاد تبیین 
یک روزنامه یا فضای مجازی قرار گیرد و 
با جهادگران تبیین مقابله کند؛ دشمن و 
عامل نفوذی دشمن است و دستگاه ها باید 
او را تعقیب کنند تا در ورق پاره روزنامه اش 
هر چیزی می خواهد ننویسد و اسمش را 
آزادی بیان بگذارد. در دنیا این ها را محاکمه 
صحرایی می کنند.« اما دیروز این اظهارات 
راتکذیب کرد و سخنان خودش را تحریف 
شده خواند. آیت ا... علم الهدی در خطبه های 
نمازجمعه روز گذشته گفت: وقتی روی کره 
زمین نظامی به نام دین و شریعت پیغمبر 
ظهور پیدا کرد، هرکسی در دنیا با پیغمبر 
مسئله داشت با این نظام درگیر شد. وی با 
بیان اینکه امروز نیز جریان های قدرت و 
ثروت در داخل که منافعشان با تهاجم به 
پیغمبر و نظام هماهنگ می شود، به دشمن 
کمک می کنند، افزود: در هر حرکت نظامی، 
سیاسی و اقتصادی دشمن شکست خورده 
است. امام جمعه مشهد یادآور شد: دشمن 
برای پیشگیری از شکست خود و پیروزی ما، 
امید و ایمان مردم را در عرصه های تبلیغاتی 
و رسانه ای هدف گرفته است. علم الهدی با 
بیان اینکه از تهاجم دشمن وحشت نداریم 
اما از قشر دوم که منافع خود را در همدستی 
با دشمن می بینند وحشت داریم، متذکر 
شد: اگر در مسئله فضای مجازی و جریان 
رسانه ای، عده ای افراد ناآگاه یا مغرض 
بخواهند به امید و ایمان مردم حمله رسانه ای 
کنند، ضربه را از داخل خواهیم خورد. وی 
یکی از ابزارهای دشمن در این میدان را 
مسئله »تحریف حقایق« دانست و بیان 
کرد: برخی از این ابزارها استفاده می کنند تا 
دشمن بتواند حقایق را تحریف کرده و دروغ 
بگوید. امام جمعه مشهد افزود: کلیپی نشان 
دادند که واکسن سینوفارم را از اسرائیل وارد 
می کنند، سینوفارم مال چین است، مگر 
چین به ما کم واکسن داده که از اسرائیل وارد 
کنیم؟ علم الهدی ادامه داد: دشمن در دروغ 
گفتن به استیصال افتاده و تنها می خواهد 
ایمان مردم را هدف قرار بدهد، این منتهای 
جریان شکست دشمن است. وی با بیان 
اینکه استاد دانشگاهی به من گفت هفته 
گذشته در نماز جمعه بودم، بعضی کلیپ ها 
را در تحریف حرف شما دیدم و فهمیدم شما 
اینطور حرف نزدی، گفت: هفته گذشته 
گفتم »در هرکجای دنیا ستون پنجم دشمن 
در داخل یک کشور پیدا شود، او را محاکمه 
صحرایی می کنند«، اما نگفتم ما باید این ها 
را محاکمه صحرایی کنیم. امام جمعه مشهد 
تصریح کرد: ما پیرو عدل امیرالمؤمنین)ع( 
و عدل علی)ع( هستیم که تا شمشیر بر 
فرق نازنینش وارد نشد، دشمنش را تعقیب 
نکرد. علم الهدی متذکر شد: فضای مجازی 
و جریان رسانه ای باید دقیقأ مورد بررسی 
قرار بگیرد که اینطور میدان باز برای دشمن 

فراهم نباشد.

گزارش

آرمان ملی: بعد از انتخابات خردادماه  
1400و در حالی که تب و تاب انتخاباتی 
فروکش کرده بود با انتشار نامه شورای 
نگهبان به علی لاریجانی که در آن دلایل 
عدم احراز صلاحیت وی برشمرده شده 
بود، بحث انتخابات 1400 بار دیگر داغ 
شد. هرچند محتوای نامه بازتاب رسانه ای فراوانی داشته است 
اما تا این لحظه تنها واکنش از سوی نهاد های رسمی مربوط 
به قوه قضائیه بود که سخنگوی قوه قضائیه با اشاره به انتشار 
نامه شورای نگهبان به علی لاریجانی درباره رد صلاحیت او در 
انتخابات ریاست جمهوری، گفت: در مورد این نامه اگر مشخص 
شود از ناحیه ایشان منتشر شده قابل تعقیب و پیگیری است ولی 
باید از سوی دستگاه های اطلاعاتی بررسی شود که این نامه ای 
که مهر محرمانه دارد توسط چه کسی منتشر شده است. در این 
راستا برای بررسی بازتاب انتشار نامه شورای نگهبان، واکنش ها 
و سایر تحولاتی که در سپهر سیاست ایران می گذرد »آرمان 
ملی« با محمدرضا خباز، فعال سیاسی به گفت وگو پرداخته 

است که می خوانید.
 ارزیابی شما از دلایلی که برای ردصلاحیت علی 

لاریجانی ارائه شده است، چیست؟
مطلبی که در پاسخ آقای لاریجانی داده بودند از قوت خیلی 
بالایی برخوردار نبود. چون اهمیت هر نامه ای به نویسنده هر 
نامه و مخاطب نامه ارتباط پیدا می کند. یعنی دو عنصر در هر 
نامه ای اهمیت بالایی دارد یکی نویسنده و دیگری گیرنده نامه، 
بنابراین محتوا باید متناسب باشد با نویسنده و گیرنده نامه؛ این 
نامه چندین ایراد داشت، اولا اینکه آقای لاریجانی متهم شده بود 
به حمایت از دولت قبل؛ اگر این کار، کار خطایی است کسانی 
که رئیس جمهور قبل را تایید کرده اند ایراد به آنها برمی گردد. 
یعنی اگر این کار خلاف باشد چه کسی آقای دکتر روحانی را 
تایید کرد که این اتفاق افتاد؟ طبیعتا شورای نگهبان، بنابراین 
همه روسای جمهور بعد از انقلاب پس از تشکیل شورای نگهبان 
توسط شورای نگهبان تایید شده اند. خطاهایی صورت گرفته را 
باید شورای نگهبان هم برعهده بگیرد. دوما اینکه به عنوان ایراد 
در نامه ذکر شده است که برجام در ظرف 20 دقیقه و در یک 
جلسه سریع تصویب کردید، در  این مورد هم اگر ایرادی وجود 
دارد، طبیعتا شورا باید جلوی این کار را هم  می گرفت. از همه 
مهم تر کیست که در این کشور نداند مذاکرات برجام با تایید 
رهبری بوده است. هیچ جا نبوده که مسئولان در مذاکرات بدون 
هماهنگی ورود کرده باشند. البته ایشان یکسری تحفظ هایی 
داشتند یعنی می گفتند که اگر می خواهید مذاکره داشته باشید، 
مذاکره را به این گونه پیش ببرید که کلاه سرتان نرود ولی 
ایشان هیچگاه با مذاکره، مذاکرات و برجام مخالف نبودند چون 
اگر نمایندگان می دانستند که رهبری با برجام مخالف هستند 
اصلا برجام را تصویب نمی کردند )همان طور که در زمان مطرح 
شدن قانون مطبوعات در مجلس ششم رهبری مخالفت خود را 
به اطلاع رئیس و هیات رئیسه مجلس رساندند( بنابراین اگر با 
برجام مخالف بودند طبق روال گذشته نظر خودشان را منتقل 
می کردند. سوما نامه ای است که آقای علی مطهری نوشته است 
و جای خیلی سوالات و کنکاش هایی دارد و آن اینکه ایشان 
می گوید خواهر من که همسر آقای علی لاریجانی است در هیچ 
سفر داخلی و خارجی در زمانی که آقای لاریجانی رئیس مجلس 
بودند، همراه ایشان نبودند و حتی زمانی که به دعوت مجلس در 
روز زن با ماشین پراید به مجلس آمده حتی نگهبان دم دراجازه 
ورود نمی داده و وقتی خودش را به عنوان همسر رئیس مجلس 
معرفی کرده باور نمی کردند که همسر رئیس مجلس با پراید تردد 
کند. این موضوع با اینکه شورای نگهبان آقای لاریجانی را متهم 
کرده اند به بریز و بپاش و بی توجهی به بیت المال خیلی مناسبت 
ندارد. نظرم این است که همه افرادی که تا به حال )منظورم از 
همه کسانی که شخصیت های برجسته ای هستند و ردصلاحیت 
آنها خلاف انتظار بود مثل مرحوم اکبر هاشمی در انتخابات سال 
1392، دیگر شخصیت ها مثل آقای پزشکیان و آقای لاریجانی در 
این دوره از انتخابات( تایید صلاحیت نشده اند اگر شورای نگهبان 
به اینها پاسخ دهد و طبق سیاست های ابلاغی از سوی رهبری در 
رابطه با انتخابات وظیفه شورای نگهبان پاسخ کتبی دادن به افراد 
رد صلاحیت شده است اگر اینها را مراعات کنند خیلی از ایرادها 
که الان وارد می کنند، برطرف می شود. به این معنی که حق 
مسلم فرد است که اگر تایید صلاحیت نشده است همزمان با ابلاغ 
عدم تایید صلاحیت به او بگویند به چه دلیل تایید نشده است، 
این یک خاصیت پاسخگو بودن است. خاصیت دوم این است که 
اخبار غیر موثقی که به شورای نگهبان می رسد و آن کسانی که 
اخبار غیرموثق را برای شورا ارسال می کنند دیگر دست از این 
رفتارها برمی دارند. این نامه نگاری بین شورای نگهبان و آقای 
لاریجانی یک نقطه عطفی بود در سرنوشت انتخابات آینده ما که 
اگر روال عادی و طبیعی خودش را پیدا کند، یعنی سیاست های 
ابلاغی جزو وظایف قانونی باشد هم کسانی که در شورای نگهبان 
می خواهند رای بدهند دقت بیشتری خواهندکرد  و هم کسانی 
که می خواهند در انتخابات نامزد شوند احساس می کنند اگر 
مسأله ای باشد برملا خواهد شد و مهم تر از همه افرادی که 

خبرهای ناموثق را می آورند، بیشتر مراعات خواهندکرد. 
  تاثیر این نامه بر افـکار عمومی را چه می دانید و آیا 
با وجود انتشار این نامه باز هم می شود در انتخابات آینده 

مردم را به مشارکت دعوت کرد؟
اگر پاسخگو بودن جا بیفتد و به صورت یک گفتمان دربیاید و 
صدا و سیما و رسانه های مستقل منتشر کنند و افکار عمومی را 
قانع کنند به مشارکت حداکثری مردم کمک شایانی خواهد کرد. 
 آینده سیاسی آقای علی لاریجانی را بعد از انتشار 

نامـــه شورای نگهبان چه می دانید؟
آقای لاریجانی اگرچه به نظر ما یک اصولگرای معتدل است، 
نظام باید از وجود ایشان در هر زمانی استفاده کند. آقای لاریجانی 
دارای تجربیاتی است و از پختگی هایی برخوردار است. اگرچه 
ایشان اصولگرا است و ما اصلاح طلب هستیم در عین حال نباید 
از کنار این ظرفیت آقای لاریجانی عبور و بی توجهی کرد و باید 
از وجود او استفاده شود. کشور به سمت اعتدال حرکت می کند 
و افراد تندرو ممکن است مدت کوتاهی جولان بدهند و این 
اعتدال است که ماندگار خواهد بود. تندروی مانند کف روی آب 
است و اعتدال مثل خود آب است. بنابراین کف روی آب برطرف 
خواهد شد و شرایط برای نیرو های معتدل اصلاح طلب و اصولگرا، 
آقای لاریجانی را من یک شخصیت متوازن و معتدل و جا افتاده 
می دانم و برای ایشان در آینده شرایط خوبی رقم خواهد خورد. 

ادامه صفحه 7

آرمان ملی-حمید شجاعی: همه دولت ها 
فارغ از اینکه با حمایت کدام جریان سیاسی روی 
کار آمده اند با یک مشکل واحد روبه رو بوده اند؛ 
اینکه با توجه به ساختار اقتصادی و مشکلات 
حاکم بر اقتصاد کشور چه سیاست و رویکردی 
در این خصوص پیش بگیرند. مساله اقتصاد نیز 
از آن جهت در صدر اولویت ها قرار می گیرد که 
همه عملکردهای دولت در حوزه های مختلف 
در نهایت با اقتصاد ارتباط پیدا می کند و توفیق 
در اکثر حوزه ها نیز در گرو حل مشکلات 
اقتصادی خواهد بود. با این حال دولت سیزدهم 
با وجود شعارهای اقتصادی هنوز نتوانسته 
اهداف اقتصادی خود را از حالت شعار به عمل 
و اجرا درآورد و باید دید چه زمانی به گفته خود 
دولتی ها شاهد جراحی های بزرگ اقتصادی و 

بهبود شرایط مردم خواهیم بود. 
  لزوم عمل گرایی 

بیش از صد روز از عملکرد دولت آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی می گذرد و دولت در حوزه های 
مختلف عملکردهایی را از خود برجا گذاشته 
که در برخی از امور موفق و در برخی امور دیگر 
کمتر موفق بوده است. اگر به عملکردهای مثبت 
و موثر دولت نگاهی بیندازیم خواهیم دید که در 
حوزه بهداشت و سلامت دولت به خوبی توانسته 
کرونا را مدیریت کند و با پیگیری درست 
واکسیناسیون امروز 70 درصد جامعه واکسینه 
شده اند. هر چند که این تنها عملکرد دولت 
نبوده و دولت رئیسی در حوزه سیاست خارجی 
در منطقه نیز دستارودهایی مثل عضویت دائم 

در پیمان شانگهای داشته که حرکت بسیار 
ارزشمندی در جهت بهبود وضعیت اقتصادی 
کشور تلقی می شود. اما از این ها که بگذریم 
دولت هنوز نتوانسته فکر عاجلی برای مشکل 
همیشگی جامعه یعنی معیشت مردم و اقتصاد 
کشور کند. چنانکه از ابتدای روی کارآمدن 
دولت شاهد افزایش افسار گسیخته قیمت  
کالاهای مصرفی و عدم تعادل بازارهای مالی، 
ارز و خودرو بوده ایم و هنوز هم عزمی برای 
کنترل این وضعیت و به ثبات رساندن آن دیده 
نمی شود. این در حالی است که با وجود بسیاری 
از اظهارات در خصوص بهبود شرایط مردم و 
ایجاد میزانی از رفاه و رضایت هنوز مردم اقدامی 
عملی در این خصوص مشاهده نکرده اند و هنوز 
منتظر اقدامات اجرایی دولتمردان برای تغییر 
شرایط هستند. تاکنون مقصر همه ناکامی ها 
را حسن روحانی و دولتش قلمداد می کردند در 
حالی که اکنون قریب به 4 ماه می شود که دولت 
جدید روی کارآمده و از قضا چند کاندیدای 
ریاست جمهوری که برنامه های اقتصادی مدونی 
هم داشتند در این دولت در پست های مختلف 
مشغول به کار شده اند و حال پرسش مطروحه 
در جامعه از این قرار است که چرا با وجود چنین 
افرادی در دولت هنوز تغییر مثبتی در جهت 
بهبود وضع معیشتی مردم اعمال نشده است. 
رویکردها و اظهارنظرها در خصوص بهبود 
شرایط در حوزه های مختلف بسیار زیبا و مطلوب 
می نماید اما به عقیده برخی این نوع نگرش ها 
صرفا در حوزه نظر و شعار مانده و برای تحقق این 

وعده ها و شعارها باید به سمت و سوی عملگرایی 
حرکت کرد و تاثیر این اقدامات را در زندگی 
مردم دید. با این حال باید دید که خود دولت 
کی و چگونه به این مساله مهم همت خواهد 

گماشت. 
 حرف روحانی را تکذیب نمی کنم 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
درباره عملکرد دولت در ماه های گذشته اظهار 
داشت: نکته ای که در دولت فعلی در خوف و 
نگرانی هستم، مسائل روزمره )سیل، زلزله، 
مرگ و میر بر اثر کرونا، تجمع در اصفهان، 
گرانی ها، خشکسالی، نهاده های دامی و...( است؛ 
نگران این هستم که این مسائل روزمره بعضی 
از این عزیزان را از انجام اصلاحات ساختاری باز 
بدارد. اصلاحات ساختاری، خطیر و تصمیماتش 
سهمگین است که باید مدبرانه و با خردورزی و 
نرمی باشد. محمدرضا باهنر گفت: مثلًا بنزین را 
از هزار و 500 تومان به سه هزار تومان رساندند. 
دولت دوازدهم نشستند، بحث کردند و تصمیم 
گرفتند اما هیچ اقدامات پیشینی انجام ندادند. 
آقای روحانی گفتند صبح جمعه خبردار شدم که 
بنزین گران شده است. این حرف آقای روحانی 
را تکذیب نمی کنم چون شاید درست گفته، 
اما با این لحن گفتن به مردم، به آنها برخورد. 
در حالی که در سیستم نظامی زمان حرکت را 
مثلا »ساعت سین روز ر« می گفتند. بنده هم 
معتقدم اگر قرار است بنزین از هزار و 500 به سه 
هزار تومان برسد »ساعت سین روز ر« دارد. این 
ساعت را از نظر فنی در کل کشور 5 نفر بیشتر 

نباید بدانند. اینکه نمایندگان مجلس بگویند که 
باید از یک ماه قبل به ما بگویید که بنزین گران 
می شود، درست نیست و نباید گفته شود. وی 
افزود: وزیر صمت در زمان وزیر شدن می گوید که 
ان شاءا... تولید خودرو را در سال به سه میلیون 
می رسانم و یک میلیون را صادر می کنم. صادر 
کردن یک میلیون خودرو بسیار زیربنا و اصلاح 
تکنولوژی و اصلاح فناوری می خواهد. با همین 
دلار 28 هزار تومان و قیمت پراید 140میلیون 
تومانی که به 5هزار دلار می رسد، با 5 هزار 
دلار در دوبی یک تویوتای خوب می دهند. بعد 
می خواهیم این ماشین را صادر کنیم و چقدر 
بفروشیم؟ می خواهیم پراید و پژو را صادر کنیم 
و بفروشیم؟ به کجا می خواهیم صادر کنیم؟ 
جاهایی که صادر می کنیم چقدر می فروشیم؟ در 
سوریه ماشین پراید را چند می فروشید؟ نماینده 
ادوار مجلس ادامه داد: اولین اصل تجارت و 
بنگاه داری این است که مشتری داشته باشد. 
مشتری به دنبال رقابت می رود. تولید باید بتواند 
در قیمت، کیفیت و در سرعت تولید رقابت بکند. 
هر بنگاهی که بتواند در این موارد رقابت کند، 
برنده است. اگر کسی نتوانست بدود، نمی توان او 
را سوار موتورسیکلت کرد تا برنده شود. مسابقه 
دو است و باید بدود تا برنده شود. اگر کسی 
نمی تواند در این مسابقه برنده شود، یا باید از 
مسابقه حذف شود یا باید تمرین، ورزش و نرمش 

کند تا بتواند در رقابت های بعدی شرکت کند. 
  مردم باید مزه اقدام دولت را حس کنند

باهنر در خصوص اقدامات دولت برای حفظ 
سرمایه اجتماعی تصریح کرد: ارتباط مستقیم 
مسئولین با مردم بسیار مهم است، اما باید 
اعتدال وجود داشته باشد و با افراط و تفریط 
نمی توان کاری کرد. ارتباطات و رفت و آمدها 
خوب است. اینکه تمام ملت می دیدند که 
رئیس جمهور از اتاق و دفتر کار خود بیرون 
نمی آید، حوصله حرف زدن و بحث کردن ندارد، 
خیلی بد است. سرمایه اجتماعی ما همین 
ارتباطات است اما مشکلات را هم نباید ساده 
گرفت و آقای رئیسی در این زمینه واقعا خوب 
عمل کرده است. باهتر تاکید کرد: اما اینکه هر 
جایی برویم بخواهیم با دستورات مشکلات 
استان، بیکاری و تورم و... را حل کنیم نمی شود. 
وی خاطر نشان کرد: این اقدامات باید به ذائقه 
مردم بنشیند و مردم باید مزه اقدام را حس کنند 
در غیر این صورت با حرف زدن این مسائل جمع 

و جور نمی شود.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: یک نامه فرصتی بود تا برخی فضا 
را برای انتقام مناسب ببینند و وارد صحنه شوند البته نه به نیت کمک 
بلکه برای هجمه به علی لاریجانی! موضوع انتشار نامه ردصلاحیت 
لاریجانی و نامه رئیس سابق مجلس به شورای نگهبان در پاسخ به 7 
دلیل ردصلاحیتش بود. حقیقت پور، مشاور لاریجانی روز پنجشنبه 
گفت: »آقای لاریجانی فقط قصد داشتند که همه چیز روشن شود. 
آقای لاریجانی اعتقاد دارند که تصمیم گیری ها باید منطقی و درست 
باشد نه اینکه کانون های قدرت منویات خودشان را اصل قرار دهند. 
محور قدرت باید رای مردم باشد نه چیز دیگری.« البته نامه نگاری 
لاریجانی و شورای نگهبان دو طرف دارد؛ یکی لاریجانی و دیگری 
شورای نگهبان است. در این میان برخی هم در قامت تحلیلگر وارد 
می شوند که دلایل ذکر شده از سوی شورای نگهبان را تایید و یا رد 
می کنند اما گروهی دیگر هم از این فضا سوءاستفاده کرده و فرصت 
را برای انتقام از لاریجانی مهیا می بینند که البته رضایت آنها دوام 
زیادی ندارد چرا که حامیان لاریجانی پاسخ درخوری به این دلواپسان 
می دهند. از جمله این دلواپسان باید به مهدی کوچک زاده، نماینده 
سابق مجلس اشاره کرد که البته عضو جبهه پایداری هم هست! او 
ماجرای ردصلاحیت را به اختلافاتش در مجلس با لاریجانی گره زد؛ 
او در نامه ای که برای لاریجانی نوشت ومنتشر کرد، آورده است: »در 
دوران ریاست شما بر مجلس و در ماجرای تصویب برجام بی فرجام 
در مرکز مردمسالاری و خانه ملت، مردمسالاری لگدمال شد! فیلم 
رفتارتان با بنده و آقای رسایی و مرحوم زارعی و حسینیان و دیگر 
مخالفان موجود است!« این جملات جز »انتقام از لاریجانی« نیست و 
مخاطب ارتباطی میان این جملات با موضوع اصلی بحث که هفت بند 
اعلامی برای ردصلاحیت لاریجانی است، پیدا نمی کند. کوچک زاده 
در پایان نامه خطاب به لاریجانی نوشت: »شما ممکن است با نامه 
پراکنی و انشای وزین و عالی اذهان را نسبت به شورای محترم 
نگهبان، که هیچکس مدعی عصمت آن نیست و خود بنده و بسیاری 
از همفکرانم  از برخی عملکردهای آن شورای محترم بیش از دیگران 

گله مندیم، تخریب کنید اما بدون شک مصداق کسی خواهید شد 
که با مشاهده غرق شدن خود همه را پایین می کشد!«

  سوء شهرت کوچک زاده!
کوچک زاده در حالی چنین نامه ای نوشته که باید به یاد بیاورد 
خودش از ردصلاحیت شدگان انتخابات مجلس یازدهم بوده است. 
به گفته کوچک زاده دلیل ردصلاحیت او عدم سوء شهرت در حوزه 
انتخابیه بوده و این در حالی است که همواره در معرفی خودش 
چنین می گوید: »دکتر مهدی کوچک زاده؛ نماینده ادوار هفتم، 
هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی« حال چگونه است که در سال 
94 در اعتراض به ردصلاحتیش نامه نوشت و چنین به انتقاد از این 
تصمیم پرداخت: »کاش تهیه کنندگان نظریه مزبور، قبل از استناد 
به بند 5 ماده 28 قانون انتخابات حداقل به یکی از فرهنگ های 
لغت فارسی مراجعه می کردند و معنی لغوی و عرفی سوء شهرت 
را متوجه می شدند! شهرت بد به چند جهت ممکن است؛ -1 مالی 

)مثل دزدی، اختلاس، خیانت در امانت و...( -2 اخلاقی )مثل 
قماربازی، شرابخواری، مستی، فحشا و...( -3 سیاسی 
)مثل جاسوسی، اقدامات ضد امنیتی، معارضه با نظام 
و...( -4 اجتماعی )مثل شرارت، آزار مردم، زورگیری 
و...( حال نمی دانم اینجانب با سابقه 3 دوره نمایندگی 

مجلس شورای سلامی و دوبرابر آن تدریس 
در دانشگاه تربیت مدرس و اگر خدا 

قبول کند سوابق خدمت 
تحمیلی  جنگ  در 
و جهاد سازندگی 
کردستـــــــان و 
جانبازی با کدامیک 
از عناوین یاد شده 
مطابقت دارم؟!« در 

نشد  مشخص  نهایت 

که دلیل سوءشهرت این دلواپس چه بوده که خودش هم ترجیح داد 
از پیگیری رسانه ای آن خودداری کند. در همان سال حمید رسایی، 
از همفکران کوچک زاده که صلاحیت او هم در هیات اجرایی ردشده 
بود، گفت: »اعضای هیات اجرایی به دلایل سیاسی بدون مستندات 
قانونی و در حالی که استعلامات مربوط به من و کوچک زاده از مراکز 
چهارگانه مثبت بوده است، حاضر نشدند به آن رای دهند و بهانه این 

کار را سوء شهرت که امری کلی است، کردند.«
  روایتی از تخریب های کوچک زاده 

مشاور لاریجانی از زاویه دیگری به نامه کوچک زاده واکنش 
نشان داد. منصور حقیقت پور گفت: آقای کوچک زاده متهم به 
دست داشتن در به روی کار آمدن احمدی نژاد و انحرافات وی است. 
ایشان در ابتدا موضع خودش را در قبال احمدی نژاد مشخص کند. 
ما نامه دکتر لاریجانی را یک رویکردی جهت اینکه وضعیت مملکت 
بهبود شود، می دانیم. ایشان در کمال دلسوزی راهکار ارائه داد. آقای 
لاریجانی مثل کوچک زاده یک ذره هم به کسی اهانت نکرده است. 
آقای لاریجانی مظلوم است. ظلمی که در حق ایشان شده است 
آنقدر آشکار است که رهبر انقلاب اعلام کردند که در حق آقای 
لاریجانی جفا کردید و حالا باید جبران کنید. وی ادامه داد: من از 
آقای کوچک زاده درخواست می کنم که موضع اش را در برابر سخنان 
14 خرداد مقام معظم رهبری و احمدی نژاد مشخص کنند. 
همه می دانند ایشان تا لحظه آخر آویزان احمدی نژاد 
بود! نامه آقای لاریجانی بسیار منصفانه و مصلحانه 
و در روند اصلاح امور کشور بود. مشاور لاریجانی 
در واکنش به اینکه چند روز پیش ذبیح ا... خدائیان، 
سخنگوی قوه قضائیه طی اظهاراتی اعلام کرد که 
اگر آقای لاریجانی نامه ردصلاحیتش را منتشر 
کرده باشد، یک جرم است و تحت تعقیب قرار 
می گیرند، اظهار داشت: »چه کسی گفته 
که آقای لاریجانی این نامه را منتشر 
کرده است؟! نوار صحبت های آقای 
ظریف را چه کسی منتشر کرد؟! کسی 
که می تواند نوار آقای ظریف را در آن 
ابعاد منتشر کند، منتشر کردن یک 

نامه برایش کاری دارد؟!«

مشاور لاریجانی: آقای کوچک زاده تا لحظه آخر آویزان احمدی نژاد بود

ماجرای سوءشهرت کوچک زاده!    
  نامه نویس94 چرا به نامه لاریجانی انتقاد کرد؟

مذاکرات وین حساس است و طرفین توجه خاصی به اظهارات 
مسئولان کشورهای دیگر دارند و درباره آنها توضیح می دهند. 
مانند روز گذشته که ابوالفضل عمویی عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس درباره ادعاهای برخی مقام های 
غربی که صحبت از ضرب الاجل چند هفته ای به ایران برای به 
نتیجه رسیدن مذاکرات وین را مطرح کرده اند، در توئیتی به زبان 
انگلیسی نوشته بود: »ضرب الاجل چند هفته ای برای غرب است 
نه ایران. اگر شما برای رسیدن به یک توافق خوب جدیت دارید، 
از جزم اندیشی دست بردارید و پیشنهاد ایران برای رفع تحریم ها 
را ببپذیرید. زمان به نفع شما پیش نمی رود.« اولیانوف در پاسخ 
نوشته است: »به لحاظ مفهومی ما طرفدار رویکردی متفاوت 
هستیم. ما بر اساس این درک پیش می رویم که همه ما در یک 
قایق هستیم. هیچ جبهه متحدی علیه ایران در مذاکرات وین 
وجود ندارد. ایران شریک ارزشمند و محترم ما است. ما برای 

یافتن راه حل های مورد قبول همه به یکدیگر نیاز داریم.«

صداوسیما همیشه خبرساز بوده و هست. چه زمانی که 
ضرغامی در راس این نهاد حضور داشته و چه امروز که جبلی 
رئیس صداوسیماست؛ مانند اظهارات یک نماینده مجلس. 
فریدون حسنوند گفت: زمانی که آقای ضرغامی رئیس صداوسیما 
بود، با هماهنگی صداوسیما و مجلس، نمایندگانی به چند کشور 
اعزام شدند تا وضعیت ماهواره را بررسی کنند. آقای ضرغامی، یک 
فیلم ویدویی به اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس داد و با هزار 
شرمندگی گفت که از فیلم های مستجهن است. این را امشب به 
خانه ببرید و دور از چشم اعضای خانواده و به صورت خصوصی 
ببینید. حسنوند گفت: چند روز بعد، به رهبری مراجعه و شکایت 
کرده بودند که صداوسیما دارد فیلم مستجهن توزیع می کند. 
مسئولان صداوسیما گفتند این را دادیم به صورت خصوصی 
ببینید تا همه واقعیات را دیده باشید. شما که نتوانستید در اتاق 
خودتان این فیلم را ببینید و به رهبری شکایت کردید چطور 

می خواهید اجازه بدهید، این فیلم ها را مردم ببینید؟

 

 بازار گرم توئیت
  طرفین مذاکره! 

 توزیع فیلم مستهجن
 میان نمایندگان مجلس

 کنترل سفر 
خانواده مسئولان!

ردصلاحیت لاریجانی سبب شد تا سفر مسئولان و خانواده 
آنها به خارج کشور موضوع قابل بحث شود. البته لاریجانی سفر 
خانوادگی با پول مجلس را رد کرد اما این بحث درباره سایر مسئولان 
مطرح است. دیروز یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: درباره سفر 
فرزندان و خانواده های مسئولان قانونی نداریم، بلکه دستگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی به صورت دورادور و نامحسوس بر این سفرها 
با هدف صیانت از خانواده مسئولان نظارت می کنند تا آن ها در 
دام های دستگاه های جاسوسی آمریکا و صهیونیست ها گرفتار 
نشوند. البته یک قانون درباره  عدم تابعیت خارجی گرفتن فرزندان از 
قبل وجود دارد. حمیدرضا ترقی گفت: در برخی کشورها مثل کانادا 
که سفیر نداریم، امکان نظارت بر سفر خانواده های مسئولان وجود 
ندارد. من معتقدم نیاز است تا شیوه مراقبت و صیانت از خانواده های 
مسئولان تغییر داده شود، زیرا دشمن دنبال نفوذ و سوءاستفاده از 
خانواده های مسئولان است و باید حتی از فرزندان مسئولانی که 

برای تحصیل به خارج کشور می روند، مراقبت کرد. 

  محمدرضا باهنر: نباید مسائل روزمره، دولت را از
 اصلاحات ساختاری  باز بدارد

»آرمان ملی« عملکرد دولت در تحقق وعده ها را بررسی می کند:
از وعده های خوش اقتصادی  

تا عملگرایی دولت


